

CV RÉSUMÉ
Ziad AYOUB-ARBACHE
Ph.D. in Applied Economics



السيرة الذاتية (مختصرة)
زياد أيوب عربش
دكتوراه في الاقتصاد التطبيقي

Tel :(Mob.)+963 (0) 991129524
(Off.) +963 (11) 5 438 438
Ziad-ay@scs-net.org
ziad.ayoubarbache@damascusuniversity.edu.sy

هاتف: جوال +963 (0) 991129524
ثابت +963(11) 5 438 438
بريد الكتروني: Ziad-ay@scs-net.org
ziad.ayoubarbache@damascusuniversity.edu.sy

Education:

- Ph.D. in Applied Economics: The economic impact of international oil compagnies action in producer countries), Grenoble Institute of Technology & Institute of Energy Economics and Policy (IEPE), University of Grenoble II, France, 1992-1998.
- D.E.A.: Pre-Ph.D. Degree in Applied Economics (one year: Industry, Energy, Employment and Growth), IEPE, University of Grenoble II, Grenoble, France, 1991.
- B.A. in economics and planning, Faculty of Economics, Damascus University, 1983-1987.

Academic Experience:

- *Assistant Professor*, Faculty of Economics, Damascus, (Energy Economics), Damascus University, 2011-present.
- *Contract lecturer*, Faculty of Economics, Damascus, (Energy and Environment Economics), Damascus University, 2008-2011.
- *Lecturer*, Al-Sham Private University, Faculty of International Relations and Diplomacy (Modules: Economics, International economic relations and Economic systems), 2017-present.
- *Lecturer*, the Syrian Virtual University (Module: The History of Economic Thought), 2020-present.
- *Lecturer*, Institute of Economic and Social Planning (Modules: Regional planning I & II, Philosophy of economic identity and economic systems), 2005-present. Drafting a

التعليم العالي:

- دكتوراه في الاقتصاد التطبيقي: "الأثر الاقتصادي لعمل شركات النفط العالمية في الدول المنتجة"، معهد غرونوبل للتكنولوجيا ومعهد اقتصاديات وسياسات الطاقة، جامعة غرونوبل الثانية، فرنسا، 1992-1998.
- دبلوم الدراسات المعمّقة (الصناعة والطاقة والتوظيف والنمو)، جامعة غرونوبل الثانية، فرنسا، 1991.
- اجازة في الاقتصاد والتخطيط، كلية الاقتصاد، جامعة دمشق، 1983-1987.

الخبرة الأكاديمية:

- أستاذ مساعد في كلية الاقتصاد (اقتصاديات الطاقة)، جامعة دمشق، 2011 لتاريخه.
- محاضر من خارج الملاك، كلية الاقتصاد (اقتصاديات الطاقة والبيئة) جامعة دمشق، 2008-2011.
- محاضر، جامعة الشام الخاصة، كلية العلاقات الدولية والدبلوماسية (الاقتصاد والعلاقات الاقتصادية الدولية والنظم الاقتصادية)، 2017-لتاريخه. كلية العلوم الإدارية (النقود والمصارف)، 2018 لتاريخه.
- محاضر، الجامعة الافتراضية السورية (تاريخ الفكر الاقتصادي)، 2020 لتاريخه.
- محاضر، معهد التخطيط الاقتصادي والاجتماعي (التخطيط الإقليمي 1 و2، فلسفة الهوية الاقتصادية والنظم الاقتصادية)، 2005 لتاريخه. صياغة برنامج ماجستير تخصصي في الاقتصاد الصناعي لصالح وزارة

- specialized master's degree in industrial economics for the Ministry of Industry, *lecturer* (Module: Industry economics and innovation), 2019-2021.
- *Head of the Economics Department, lecturer*, Higher Institute of Regional Planning (Modules: Regional planning and space economics), 2013-2019. Drafting a training program for the Housing Corporation, and *lecturer* (Construction economics), 2019.
 - *Lecturer*, Higher Population Institute (Modules: Workforce Planning, Regional and Local Planning), 2013-2020.
 - *Lecturer*, Institute of Business Administration, (Module: economics), 2017-2018. Formulation and implementation of the Master of Financial Auditing program for the benefit of the Central Financial Regulatory Agency, 2017-2021.
 - *Lecturer*, Higher Institute of Public Administration, (Module: energy economics), 2010-2018.
 - *Lecturer*, Higher Institute for Administrative Development (Modules: Economic Development and Local Economy), 2012-2019.
 - *Lecturer*, Al-Kalamoun Private University (Modules: International Economic Relations, Economics), 2010-2011.

Other relevant experiences:

- *Board Member*, Advisory Council, Prime Ministry, 2017-Present.
- *Board Member*, Syrian Telecom Co. 2011-2019.
- *Team Leader* UNDP- Regional Planning Commission, Damascus, "Preparation of the National Framework for Regional Planning", 2011-2017.
- *Permanent advisor*. UNDP-State Planning Commission, Damascus, project: "Towards a Vision for Development Prospects, Syria 2025", 2001-2007.
- *Advisor to the Minister of Industry*, 2001-2004.
- *Advisor to the Minister of Planning and International Cooperation*, 2000-2001.

الصناعة، محاضر (اقتصاديات الصناعة والابتكار)، 2021-2019.

- رئيس قسم الاقتصاد ومحاضر، المعهد العالي للتخطيط الإقليمي (التخطيط الإقليمي واقتصاديات الحيز) 2019-2013. صياغة برنامج تدريبي لمؤسسة الإسكان ومحاضر (اقتصاديات البناء)، 2019.
- محاضر، المعهد العالي للسكان (تخطيط القوى العاملة، التخطيط الإقليمي والمحلي)، 2020-2013.
- محاضر، المعهد العالي لإدارة الأعمال (علم الاقتصاد)، 2018-2017. صياغة وتنفيذ برنامج الماجستير في المراجعة المالية لصالح الجهاز المركزي للرقابة المالية، 2021-2017.
- محاضر، المعهد العالي للإدارة العامة (اقتصاديات الطاقة)، 2018-2010.
- محاضر، المعهد العالي للتنمية الإدارية (التنمية الاقتصادية والاقتصاد المحلي)، 2019-2012.
- محاضر، جامعة القلمون الخاصة (العلاقات الاقتصادية الدولية، الاقتصاد)، 2011-2010.

خبرات أخرى:

- عضو في المجلس الاستشاري، رئاسة الوزراء، 2017-لتاريخه.
- عضو مجلس إدارة الشركة السورية للاتصالات 2011-2019.
- رئيس فريق، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي-هيئة التخطيط الإقليمي، دمشق، "إعداد الإطار الوطني للتخطيط الإقليمي"، 2017-2011.
- مستشار، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي-هيئة تخطيط الدولة، دمشق، مشروع: "تحو رؤية لآفاق التنمية، سورية 2025"، 2007-2001.
- مستشار وزير الصناعة، 2004-2001.
- مستشار وزير التخطيط والتعاون الدولي، 2000-2001.

- Senior consultant, The Syrian Consulting Bureau, Damascus, 1998-2000.

- مستشار أول، المكتب الاستشاري السوري، دمشق، 1998-2000.

Publications:

- Z. AYOUB-ARBACHE & B. ABO ABDULLAH, (2023), "The conceptual architecture of international relations in the middle east: promoting a new path of economic policy for regional cooperation", BRIQ Belt & Road Initiative Quarterly, Vol. 4, Issue 2.
- Z. AYOUB-ARBACHE & B. ABO ABDULLAH, (2021), "How to Revive the "Five Seas Strategy? The Syrian Vision", Belt & Road Initiative Quarterly, BRIQ, Winter Issue 2020-2021, Vol. 2, Issue 1.
- Z. AYOUB-ARBACHE, (2021), "An analytical reading of the geoeconomic position of the energy sector in Syria and its importance in the reconstruction phase", Damascus University Journal of Economic Sciences, V. 35, Issue 2.
- Z. AYOUB-ARBACHE & A. SALEH, (2021), "The strategic framework for reconstruction in Syria: theoretical foundations, national approach, and policy integration", Damascus University Journal of Economic Sciences, V. 35, Issue 1.
- Z. AYOUB-ARBACHE & A. SALEH, (2020), "Global Value Chains and Industrial Policies", Damascus University Journal of Economic Sciences, V. 36 Issue 1.
- Z. AYOUB-ARBACHE, B. ABO ABDULLAH & M. MUKDAD, (2019): *China, the founding act of the global Macro-system, the trajectory and limits of ambitions*, Orient Printing & publishing, Damascus, Arabic version (book, 356 pages).

International Forums:

- Z. AYOUB-ARBACHE (2023), "Promoting a New Path of Economic Policy for International and Regional Cooperation in the MENA region", paper presented in the Third International Forum "Russia-Middle East" In search of a new world: "The Middle East and

المنشورات:

- ز. أيوب عريش و ب. أبو عبد الله، (2023)، "الهندسة المفاهيمية للعلاقات الدولية في الشرق الأوسط: تعزيز مسار جديد للسياسة الاقتصادية للتعاون الإقليمي"، مبادرة الحزام والطريق، دورية ربع سنوية، المجلد 4، العدد 2.
- ز. أيوب عريش و ب. أبو عبد الله، (2021)، "كيفية إحياء "استراتيجية البحار الخمسة؟ الرؤية السورية"، مبادرة الحزام والطريق، دورية ربع سنوية، العدد الشتوي 2020-2021، المجلد 2، العدد 1.
- ز. أيوب عريش، (2021)، "قراءة تحليلية للموقع الجيو-اقتصادي لقطاع الطاقة في سورية وأهميته في مرحلة إعادة الإعمار"، مجلة جامعة دمشق للعلوم الاقتصادية، المجلد 35، العدد 2.
- ز. أيوب عريش و أ. صالح، (2021)، "الإطار الاستراتيجي لإعادة الإعمار في سورية: الأسس النظرية والمقاربة الوطنية وتكامل السياسات"، مجلة جامعة دمشق للعلوم الاقتصادية، المجلد 35، العدد 1.
- ز. أيوب عريش و أ. صالح، (2020)، "سلاسل القيمة العالمية والسياسات الصناعية"، مجلة جامعة دمشق للعلوم الاقتصادية، المجلد 36 العدد 1.
- ز. أيوب عريش، ب. أبو عبد الله و م. مقداد، (2019): الصين، الفعل المؤسس للنظام الكلي العالمي، المسار وحدود الطموحات، أورينت للطباعة والنشر، دمشق، النسخة العربية (كتاب، 356 صفحة).

المنتديات الدولية

- ز. أيوب عريش (2023)، "تعزيز مسار جديد للسياسة الاقتصادية للتعاون الدولي والإقليمي في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا"، ورقة مقدمة في المنتدى الدولي الثالث "روسيا الشرق الأوسط" بحثاً عن عالم جديد"،

- North Africa in the Context of the Global Recession and the Formation of a New Economic Order", Sep. 27-30, 2023, St. Petersburg, Russia.
- Z. AYOUB-ARBACHE (2023), "Economic and development challenges in light of the global conflict over the region's wealth", paper presented in the General Conference of the International Association of Political Experts and Analysts "Resistant West Asia: A New World Order", Mar 7-8, 2023, Beirut, Lebanon.
 - Z. AYOUB-ARBACHE (2022), "Developing Energy Master Plan", UNDP, Participation in the project take-off workshop, Beirut, Lebanon.
 - Z. AYOUB-ARBACHE (2019), "Syrian Arab Republic's Nationally Determined Contribution under the Paris Agreement on climate change", preparation of the final report, UNDP- Ministry of Local Administration and Environment.
 - Z. AYOUB-ARBACHE (2021), "A Decade of War on Syria- Future Trajectories", The European Centre for Study of Extremism, Cambridge, Second International conference.
 - Z. AYOUB-ARBACHE (2007, 2008), "Reform Action Plan 2008–2010, Manufacturing sector", State Planning Commission.
- Member of the Syrian Society for Informatics, the Society of Economic Sciences, and the International Association of Political Experts and Analysts.
 - Founder and Vice Chairman of the Board of Trustees of Taazur for Development Foundation.
- الشرق الأوسط وشمال أفريقيا في سياق الركود العالمي وتشكيل نظام اقتصادي جديد"، 27-30 أيلول 2023، سانت بطرسبرغ، روسيا.
- ز. أيوب عريش (2023)، "التحديات الاقتصادية والتنمية في ظل الصراع العالمي على ثروات المنطقة"، بحث مقدم للمؤتمر العام للرابطة الدولية للخبراء والمحللين السياسيين "غرب آسيا المقاوم: عالم جديد"، 7-8 آذار 2023، بيروت، لبنان.
 - ز. أيوب عريش (2022)، "تطوير الخطة الرئيسية للطاقة"، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، المشاركة في ورشة إطلاق المشروع، بيروت، لبنان.
 - ز. أيوب عريش (2019)، "مساهمة الجمهورية العربية السورية المحددة وطنياً بموجب اتفاق باريس بشأن تغير المناخ"، إعداد التقرير النهائي، برنامج الأمم المتحدة الإنمائي-وزارة الإدارة المحلية والبيئة.
 - ز. أيوب عريش (2021)، "عقد من الحرب على سورية، مسارات المستقبل"، المركز الأوروبي لدراسة التطرف، كامبريدج، المؤتمر الدولي الثاني.
 - ز. أيوب عريش (2007، 2008)، "خطة العمل في الإصلاح الاقتصادي 2008-2010، قطاع الصناعة"، هيئة تخطيط الدولة.
- عضو في الجمعية السورية للمعلوماتية، وجمعية العلوم الاقتصادية، والرابطة الدولية للخبراء والمحللين السياسيين.
 - مؤسس ونائب رئيس مجلس أمناء مؤسسة تآزر للتنمية.

Languages: Arabic, French and English

اللغات: العربية والفرنسية والإنكليزية

Feb. 2024

شباط 2024